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شهر زیبا

لی ها نا ر و ت ند خ

شهاب نبوی
طنزنویس

گفته می شود قرار است قیمت اتومبیل 
)وقتی می گــم اتومبیل منظــورم بنز و 
پورشه و اینا نیســت. خودتون می دونید 
درباره چی صحبت می کنــم( به قیمت 
کف بازار نزدیک شــود. یعنی دلال های 
عزیز قرار است به طور رســمی وارد گود 
شــوند. در همین رابطه سلطان تولیدات 
داخلی دیروز اعلام کرد: »می دونســتم 
آخرش برمی گردید ســمت خــودم و از 
خودم می خواین که براتون تعیین تکلیف 
کنم.« مرغ و گوشت هم بعد از این که خبر 
را شــنیدند، قیمت های اعلام شده برای 
خودشــان را به بال و پرشان هم نگرفتند 
و اعلام کردند: »ما دیگه وجدانا از بعضی 
خودروهــای داخلی که کمتر نیســتیم. 
چطور اونا برای خودشون تعیین تکلیف 
کنند، اما ما مثل اســکول ها بشینیم شما 
جای ما تصمیم بگیرید؟ نه بابا، دیگه چی 
می خواید؟!« اصلا اوضاع جوری شده که 
آدمیزاد احساس امنیت نمی کند. آنها که 
مرغ و گوشت و ماشین هستند، در خبرها 
خوانــدم که عمه یک بچــه او را به هوای 
بردن به پارک از خانه خارج کرده و قصد 
داشــته به قیمت خیلی  خوبی به  سلطان 
بچه او را بفروشد. خودم هم وقتی یواشکی 
به صحبت های رئیســم گوش می کردم، 
شنیدم داشــت می گفت: »راستی، این 
یارو نبوی رو هم می فروشــما. روزی یه 
وعده غذا می خوره، بلانســبت الاغ، مثل 
اســب هم برات کار می کنه. حقوقم هنوز 
بهش یاد ندادم یعنی چی، لازم نیســت 
بهش پول بــدی...« ســریع زدم بیرون 
و ســعی کردم تا جایی که امکان دارد از 
 FATFمحل کارم دور شوم. دعوا بر سر
هم کماکان ادامه دارد. خوشبختانه کار ما 
نوشتاری است و لازم نیست این کلمات 
عجیب و غریب را تلفظ کنم، برای همین 
می توانم بدون اســترس چند کلمه ای در 
موردش صحبت کنــم. FATF چیزی 
است که عده ای می گویند خیلی بد است. 
عده ای هم می گویند خیلی خوب است، 
اما طبق تحقیقاتی که مــن در موردش 
کردم، فهمیــدم کــه FATF خودش 
خوب اســت امــا دور و بری هایش خوب 
نیستند. یعنی ما اگر به دور و بری هایش 
کار نداشته باشــیم و از خودش استفاده 
کنیم، می تواند به دردمــان بخورد. خبر 
دیگر این که انگار فیفا جدی جدی باورش 
شــده که ورود خانم ها به استادیوم آزاد 
شده و خیلی از زیرساخت های دیگر هم 
توی کشور پیشــرفت داشته و قصد دارد 
ما را یــک کوچولــو در جام جهانی قطر 
شــریک کند. از همین جا خدمت جناب 
رئیس فیفا عرض می کنم که داداش، اونا 
همه اش بازی بود. ما خواســتیم توی اون 
چندساعتی که ایرانی بهت خوش بگذره. 
چرا این قدر زود بــاوری تو آخه؟ ما هنوز 
وقتی می خواهیم بریم استادیوم، گلاب به 
روت قبلش تا جا دارد کارمان را در خانه 
انجام می دهیم چون در استادیوم های ما 
اصولا چیزی به نام ســرویس بهداشتی 
واژه غریبی اســت. ما کــه از خدای مان 
هم هســت این اتفــاق بیفتد امــا برای 
خودت می گوییم بهتر اســت این کار را 
نکنی، چون بدجــور تویش گیر می کنی.  
برو و برای ما و خودت دردســر درســت 
نکن.. . خبر دیگر هم ســلامتی، سختی و 

دشواری هم نداریم. خدانگهدار.
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دوربین مداربسته

بله بنده دوربین مدار بسته با تخل 
د.م.ب که خودم همین الان براى خودم 
ســاختم اعلام مى کنم که این دوستان 
تنشــان مى خارد  متاســفانه و تمام این 
خارش ها از همکار سابقشــان محســن 
پوررمضانى نشــأت مى گیــرد. از هفته 
پیش افتاد به جان نویسنده هاى مظلوم 
و ســر  به زیر تحریریه کــه بروند توى 
مراسم رونمایى کتاب از ممیزى ها و خ 
قرمزهایى که در نویسندگى وجود دارد 
براى مردم تعریف کنند  و آتش را دقیقا 
همین جا و توى دل پاك نویســندگان 
روشن کرد. درواقع همه مى دانند از میز 
صدا بیاید از این نویسنده ها در نمى  آید 
و من نمى دانم با چه وعده اى خودشــان 
را فروخته انــد بنده خــودم از این چند 
.ش،  نویسنده معلوم الحال با نام هاى 
.ح و  همچنین ع.ر که رفتند شب  م.ز، 

طنز و از خــ قرمزهاى نویســندگى 
گفتند برائــت مى جویــم و مى خواهم 
بگویم اینها اهــل این کارهــا نبودند و 
 فق براى جلب توجه خالى بســته اند. 
در هفته اى که گذشت در کمال شگفتى 
تولد هی کــس در تحریریه نبود که این 
خودش کمى  مشکوك به نظر مى رسد. 
اما تا دلتان بخواهــد اتفاقات و خبرهاى 
غم انگیز بــود. ملانصرالدینمان رفت و 
از آنجایى که بنده ســابقه دوربین  بودن 
در جامعه طنز را سال هاســت که دارم و 
از زمان گل آقا دوربین مداربســته بودم 
تا همین امروز هی وقــت تصویر تلخ یا 
حتى چشم  بســته اى از ایشان نتوانستم 
ثبت کنــم و به احترامشــان یک دقیقه 

دوربینم را خاموش 
 مى کنم.................................................
..................................................................
........  .... بله دوباره روشــن شدم و دقیقا 
 کافى اســت یک دقیقه خاموش شــوم 
تا على اکبر محمــد خانى آهنگ جلال 
 همتى را توى تحریریه پلى کند و الباقى

چــ چــ نگاهــش  کننــد، چون 
محمدخانــى به تمــام وقایــع جهان 
مى تواند با موسیقى واکنش نشان دهد. 
از پینک فلوید هم توى کالکشنش دارد 
تا جواد  یســارى. دقیقــا همین موقع ها 
هســت که طبق معمول شهاب نبوى تا 
چشمش به على اکبر مى افتد، به شکل 
شــرطى شــده اى مى گوید   «بهم شام 
» و من نمى دانم این پروســه  نمیدى؟
شام خواستن و شام ندادن این دو نوگل 
قرار اســت تا کى ادامه داشــته باشد و 
کدامشان  تســلیم شود که یک تحریریه 
را خلاص کنند. از طرفــى داوود نجفى 
هم هر چند روز یک بار قیمت هاى جدید 
خودرو را براى تحریریه مى  خواند و تصور 
مى کند با هر بار از روى قیمت ها خواندن 
و انتشــارش مى تواند تاثیرى روى ارزان 
شدنشــان داشــته باشــد به هرحال 
این  دوســتان به همیــن راحتى ها هم 
طنزنویس نشده اند و همین ویژگى هاى 
خاص، آنها را متمایز و براى طنزنویسى 

گلچین کرده.

پشت صحنه شهرونگ به روایت دوربین مداربسته

دیم مى کند م ت د

email: sunysaghafi@yahoo.com|  محمد                رضا ثقفي  |   کارتونیست |

و شهرونگى  |امیرمسعود فلاح |  از آنجا که ما  منشور 
در زمینه حقوق شهروندی به خصوص حقوق فرهنگی شهروندی 
مشــکلاتی داریم، لذا ما بر آن شــدیم که به تدوین و تبیین این 

حقوق بپردازیم. 
وامانخستینحقازحقوقفرهنگیشهروندی:

حق هر کسی ا ست که هر فیلم، کتاب یا آهنگِ مُجاز را به طور رایگان از اینترنت 
دانلود کند و حالش را ببرد. هیچکس را نمی توان به صرف تمایل  نداشــتن برای 
پرداخت پول اثر کسی، مورد بازخواســت قرار داد. درپاسخ به صاحبان آن آثار هم 
باید گفت شما حق ندارید به ساحت هنر اهانت کنید و شأن آن را در حد کالای قابل 
خرید و فروش پایین بیاورید و با ادعای حق مادی داشــتن بر اثر معنوی، فرهنگ 

غربی را در کشور ترویج کنید. در بین اندیشمندان حقوق شهرونگی، بر سر این که 
با آثار غیرمجاز چه باید کرد، اختلاف عمیقی وجود دارد: عده ای اساساً ورود به این 
بحث را مصلحت نمی دانند. در مقابل عده ای که کله شان بوی قرمه سبزی می دهد، 
قاعده فوق الذکر را به این قبیل آثار هم تســرّی می دهند و درنهایت عده ای هم به 
ســخت کردن دسترســی به آثار غیرمجاز از راه هایی چون فیلترکردن اینترنت و 
فیلترکردن فیلترشــکن ها )فیلتر×فیلتر( تاکید دارند. به بــاور برخی ناظران، در 
پسِ طرح هایی چون »مصرف منصفانه« که ســاده اش این است که بابت رفتن به 
سایت های فیلترشده، پول اینترنت بیشتری بدهیم، همان گروه سومِ اندیشمندان 
حقوق شهرونگی قرار دارند که برای ریانشدن از افشای ماهیت خود می پرهیزند. در 

شمارگان بعد بقیه حقوق را بر خواهیم شمرد.
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حادثهشهرونگ

   صفحه
کرمانشاه بعد از زلزله غم نان نداشت

وید:    معیت هلال احمر می  اری با  شهروند از هم ل خیر خوزستانی به  داو

يادداشت

پیشنهادي عالی
یکی از کمیته هاي مجلس پیشــنهاد 
داده اســت به هــر فرد ایرانــی روزانه 
یــک لیتر بنزیــن داده شــود. اگر این 
پیشــنهاد عملــی شــود، گام موثري 
براي اصلاحــات ســاختار اقتصادي و 
قیمت گذاري برداشته می شود، منافع 
آن نصیب همــه می شــود، از مصرف 
بنزین کاسته می شــود، جلوي قاچاق 
آن گرفته می شــود و راه باز می شود تا 
در کنار بنزین، ســایر حامل هاي انرژي 
مثل برق و گازوییــل و گاز هم به مردم 
داده شود، حتی می توان کالاهاي دیگر 
را هم وارد این فرآینــد کرد. به علاوه با 
وجود زیرساخت هاي ارتباطی نیازي به 
خریدوفروش هاي کنار خیابانی نیست، 
به ســادگی می توان سهمیه موجود در 
کارت بانکــی خود را به شــرکت هاي 
خریدار واگذار و پول آن را نیز همزمان 
و به سادگی به حســاب فروشنده واریز 

کرد.
ایــن پیشــنهاد یــا پیشــنهادهاي 
مشــابه چندین ماه اســت که از سوي 
صاحب نظــران مطرح می شــود، ولی 
تاکنون مورد توجه کافــی قرار نگرفته 
اســت. واقعیت این اســت که چنین 
پیشــنهادي چند فایده دارد. نخســت 
این که منافــع افزایش قیمــت بنزین 
مســتقیما به جیــب مردم مــی رود و 
وارد بودجــه دولت و بزرگ شــدن آن 
نمی شود، در نتیجه مردم با آن همدلی 
و موافقت نشان خواهند داد، به همین 
دلیــل نوعی پیوســتگی منافع و حتی 
اعتماد میان مردم و دولت را بازســازي 
خواهد کــرد. حتــى مى تــوان یارانه 
موجود را قطع کــرد و از این طریق به 

حساب افراد ریخت. 
قیمت فعلی بنزین در حد صفر است، 
به همین علــت کیفیت تولید آن پایین 
آمده و موجب آلودگی بالا و نیز افزایش 
مصرف شده اســت. البته این که همه 
میزان اختصاص بنزین در حساب مردم 
منظور شود، کار درســتی نیست، زیرا 
نهادهاي عمومی مثل شهرداري ها باید 

از این مســأله بهره مند شوند، بنابراین 
ضروري است بخشــی از این بنزین ها 
به حســاب شــهرداري ها واریز شود تا 
به طور اختصاصــی آن را صرف بهبود 

حمل ونقل عمومی کنند.
شاید یکی از مهمترین دستاوردهاي 
این پیشــنهاد، حذف قاچاق ســوخت 
و نظام منــد کــردن صــادرات آن به 
کشــورهاي همسایه اســت، به طوري 
که درآمدهاي ارزي آن نیز به کشــور 
بازگردد. ایــن اتفاق در شــرایطی که 
تحریم ها هم وجود دارد، بســیار مفید 
اســت و براي خنثی کــردن تحریم ها 

کارآیی دارد.
اهمیت این پیشنهاد در این است که 
دریافتی مردم مبلغ ثابت مثل 45 هزار 
تومان نخواهد بود، بلکه مبلغ متغیري 
است که می تواند کم یا زیاد شود و این 
بســتگی به قیمت بنزین دارد، بنابراین 
نگرانی مردم را نســبت بــه تغییرات 
قیمت هــا و تــورم کاهــش می دهد و 
این در آرامــش روانی جامعه بســیار 
موثر است. این پیشــنهاد به نفع دولت 
و تولیدکننــدگان نیز هســت، زیرا با 
کاهش مصرف و قاچاق، تولیدکنندگان 
می تواننــد بنزیــن تولیدي خــود را 
مستقیما صادر کنند و درآمدهاي ارزى 
مناســب به دســت آورند. با این حال، 
پیشــنهاد می شــود کل مصرف انرژي 
کشور را در یک ســبد فرضی بریزیم و 
ســپس نیمی از آن را به مردم بدهند تا 
به هر قیمتی که می خواهند بفروشند. 
20 درصــد آن را بــه دولــت بدهند تا 
جبــران هزینه هاي ناشــی از افزایش 
قیمــت را کند. دولت هــم می تواند به 
نحوي ایــن بودجــه را اختصاص دهد 
که مصــرف فعلــی انــرژي در ادارات 
دولتی کم شــود و 30 درصــد را براي 
بخش هاي عمومی شامل شهرداري ها 
و آموزش، بهداشــت و دفاع اختصاص 
دهند تا خدمات مربــوط به این نهادها 
بهبــود یابد و مــردم از آنهــا رضایت

پیدا کنند.

دشمن در تهاجم به معنویات نیز 
شکست خواهد خورد
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ورزش از قانون بازنشستگى معاف مى شود
دی برای آرام کردن فدراسیونی ها شهروند از تلا های  اصی  زار اخت
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لس در برنامه بدون توق یس م یان نای ر فته پزش    به 
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ولانی مد با هزینه های سرسام آور ه هایی  رو
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شته فقط  شهروند نشان می دهد در تمام  سال  بررسی 
ه رسیده است لس به نتی  درصد از تحقی و تفح های م
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این تحقیق و تفحص ها 
تحقیق و تفحص  مى خواهد

وزی که به شکار گفتیم «نه» ر
ان آن شده اند ارچیان حاف ان که  سال است ش ورآباد رفسن اصی من قه قر اخت شهروند از من زار میدانی 
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در شرایطى که دولت تحت فشار شدید اقتصادى 
است و تلاش بســیارى مى کند تا به جلب اعتماد 
عمومى و همراه کردن مردم بتواند از بحران تحریم ها 
عبور کند، اختلاف نظرها بر سر مسائل اجتماعى و 
محدودیت ها ادامه دارد و انگار قرار اســت به عنوان 
یک کشــمکش داخلى و دامنــه دار، خود یکى از 
چالش ها براى اقناع افکار عمومى باشــد. این که 
هر روز طرح و پیشــنهادى براى محــدود کردن 
شبکه هاى اجتماعى در مجلس و دیگر نهادها مطرح 
مى شود و نارضایتى ها را دامن مى زند، فضایى را به 
وجود آورده تا بسیارى گمان کنند براى بخشى از 
مسئولان، مشکلات معیشــتى مردم و اشتغال و 
گرانى اهمیت چندانى ندارد. یا چه بسا این بخش 
از مدیران کشــور حل مشکلات را در بستن فضاى 
گفت و گو و اطلاع رسانى و به قول معروف پاك کردن 
صورت مسأله مى بینند. این که سرپرست جدید 
معاونت امور فضاى مجازى دادستانى کل کشور روز 
گذشته از اهتمام اش براى فیلتر کردن اینستاگرام 

گفته را شاید بتوان از همین زاویه دید.  
جــواد جاویدنیا، معاونت امــور فضاى مجازى 
دادستانى کل کشــور دیروز در گفت وگو با ایسنا، 
در پاســخ به ســوالى مبنى بر اینکه چندى پیش 
صحبت هایــى مبنى بــر احتمــال فیلترینگ 
اینستاگرام مطرح شده بود. آیا قرار است این شبکه 
اجتماعى فیلتر شود؟ گفته: «اینستاگرام باید چند 
سال پیش فیلتر مى شد. متأسفانه میزان جرایمى 
که در بستر جرم خیز اینستاگرام بوجود آمده و هر 
روز رو به رشد است را مى توان بعنوان یک فاجعه نام 
برد و خانواده هاى زیادى درگیر آسیب هاى آن شده 

و از این مسأله گلایه مند هستند.»
دبیر کارگروه تعیین مصادیق محتواى مجرمانه 
اضافه کرده: «بســیارى از علما و اساتید دانشگاه 

و دانشجویان هر کدام با اســتدلال خود خواهان 
فیلترینگ این نرم افزار هستند. حتى برخى تمام 
مســئولان فضاى مجازى کشــور را که هر کدام 
به نحوى در ایــن فضا نقش دارند بــه خاطر عدم 
جلوگیرى و برخورد با این پدیده مسئول گمراهى 
تک تک افراد جامعــه و به ویژه کودکان و نوجوانان 
مى دانند و بى غیرت خطــاب مى کنند و حق هم 
دارند. من به عنوان مسئول نظام اسلامى بر صندلى 
خود تکیه داده ام و مى بینم که چه فجایعى در این 
شبکه در حال وقوع است و اقدامى که مى توانم انجام 
دهم را انجام ندهم و به جاى وظایف شرعى و قانونى 
ملاحظات سیاسى را بهانه کنم آیا خداوند متعال و 
شهدا از من خواهند پذیرفت؟ اگر واقعا چنین است 
باید مسئولیتم را رها کنم و در خانه بنشینم تا حداقل 

پاسخى داشته باشم که مسئول نبودم.
 مقامات نظام بارها و بارها وضعیت نامطلوب این 
فضا و اینکه این فضا به قتلگاه جوانان تبدیل شده 
است را گوشزد کرده اند. آیا من با ادعاى ولایتمدارى 
و ســرباز ولایت بودن رواست که بى تفاوت باشم و 

بهانه هاى مختلف بیاورم؟»
سرپرســت جدید معاونت امور فضاى مجازى 
دادستانى کل کشور در پایان هم گفته:« قوه قضائیه 
در این خصوص تذکرات لازم را داده است و بنا دارد 
محکم و استوار پیگیر اجراى قانون در همه زمینه ها 

باشد.»
در این زمینه شــاید بتوان به چند نکته اشــاره 
کرد که ممکن اســت از نگاه دبیر محترم کارگروه 
تعیین مصادیق فضاى مجازى پنهان مانده باشد. 
اولین نکته و تکرارى ترین نکته تجربه فیلتر کردن 
فیســبوك و توییتر و در نهایت تلگرام اســت. این 
که چنین تدابیرى چقدر راهگشــا بوده احتمالا 
نیاز بــه بازگویى ندارد. از حضــور بخش بزرگى از 

مســئولان نظام و مســئولان فرهنگى در توییتر 
گرفته تا صحبت جناب کدخدایى که گفته بودند 
رفتن به توییتــر با نیت خیر ایــرادى ندارد، همه 
گویــاى بى فایده ماندن اصرارها بــراى حذف این 
شبکه اجتماعى است. در مورد تلگرام هم نوشتن 
مثنــوى صد من کاغذ اســت. نکته دیگرصحبت 
ایشان نارضایتى بخشــى از دانشجویان و اساتید و 
علما از فضاى اینستاگرام است. واقعیت اینکه باید 
پرســید امروز کدام استاد دانشــگاه و دانشجویى 
هست که نبودن اینستاگرام را به بودن آن ترجیح 
مى دهد و راه جایگزین این عزیزان چیســت. بعد 
هم این که حتى اگر اینگونه باشــد، حضور بیش از
24 میلیــون ایرانــى در اینســتاگرام، شــامل 
رئیس جمهورى و وزرا و بسیارى از مقامات کشور 
براى ایشان مفهوم و اهمیتى دارد یا ایشان همچنان 
بر تعداد معدودى از منتقدان تاکید دارند. گفته اند 
مقامات نظام بارها وضعیــت نامطلوب این فضا را 
گوشزد کرده اند. با اجازه آقاى جاویدنیا باید بگوییم 
مــردم رئیس جمهورى و نماینــدگان مجلس را 
انتخاب مى کنند تا قانون  بگذراننــد و اجرا کنند 
و  به دنبال رفع نیازها و دغدغه هاى مردم باشــند.  
رئیس جمهورى که بارها اعلام کرده به دنبال بستن 
فضاهاى ارتباطى نیســت. آیا رواست که دولت و 
مسئولان انتخابى مردم را بى اطلاع از وظایف شرعى 
و قانونى بدانیم و از آنها بخواهیم برخلاف وجدان و 
تعهدشان به مردم عمل کنند؟ این که قوه قضائیه 
و ناظران بر فضاى مجازى باید جلوى بى قانونى ها 
و تخلفات را بگیرند مطلقا درســت است، اما باید 
معاونت محترم  امور فضاى مجازى دادستانى را بار 
دیگر به وضعیت کنونى کشور و فاصله ایجاد شده 
بین مردم و مسئولان به دلیل عدم ارتباط نزدیک 

ارجاع دهیم.

از 24 میلیون کاربر اینستاگرام هم بپرسیم
فت سوال این است که و  ه مح ر از زوم فیلترینگ ش ازی بار دی ای م رمانه ف ادی محتوای م روه تعیین م دبیر کار

ه می کنند ر است و حامیان فیلترینگ چقدر به آرام و رضایت عمومی تو در شرایط فعلی چنین اقداماتی چه اندازه مو


